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Milé sestry, milí bratři, dneska je druhý svátek vánoční a zároveň je svátek prvního 
křesťanského mučedníka Štěpána. Můžeme se ptát, proč církev v tak těsné blízkosti svátku 
narození Páně připomíná mučedníka Štěpána. Proč o svátcích pokoje a radosti dává zaznít 
tónům i zcela opačným? Tónům násilí, násilné smrti. Proč během Vánoc otevírat téma 
mučednictví a smrti?  
Odpovědí může být nejspíš vícero. Třeba prostě proto, že narození i smrt patří k sobě. Když 
lidský život začne, tak taky jednou skončí. Odpověď může znít ale i tak, že je to jen souhra 
okolností. Že se zkrátka první mučedník pro víru v Krista těšil velké úctě a připomínal se v církvi 
již mnohem dříve, než se ve 4. století začaly slavit svátky Kristova narození právě v této době. A 
ani oslava narození Páně nepohnula se Štěpánovou památkou, nepřekryla ji, neodsunula ji do 
nějaké jiné, příhodnější části církevního roku.  
Na základě toho, co jsme ale dnes četli ze Skutků apoštolských, bych si dovolil předložit ještě 
jinou možnou odpověď. A totiž tu, že jsou zde společná nosná témata, ve kterých se narození 
našeho Spasitele a mučednictví Štěpánovo spolu setkávají. Jako důvod, proč vzbudí Štěpán 
zlobu u členů židovské rady, je uvedeno jeho vidění a vyznání: „Uzřel Boží slávu i Ježíše, jak 
stojí po pravici Boží, a řekl: Hle, vidím nebesa otevřená a Syna člověka stojícího po pravici Boží.“ 
(v. 55n). 
Tady máme obsažena hned dvě vánoční témata: Jednak je to Boží sláva, která se zjevuje, činí 
se nám lidem poznatelnou, viditelnou, přístupnou. Nad pastýři u Betléma se také otevřela 
nebesa a oni spatřili Boží slávu. Se zjevením Boží slávy souvisí „otevřená nebesa“. Když je 
někde otevřeno, je možno nahlédnout dovnitř. Vánoce jsou jakýmisi dny otevřených dveří do 
nebe. To, co obvykle není přístupné, se otevírá zvídavým nebo jen prostě zvědavým očím. 
Zájemci mohou nahlédnout tam, kam by jinak nemohli. A právě to jsou Vánoce. Zjevují něco 
zásadního o tom, který je v nebesích, zjevují něco zásadního o nebeském Králi, o Bohu.  
Andělské sbory zpívají ta známá vánoční slova: „Sláva na výsostech Bohu“. A podobně Štěpán 
vidí Boží slávu, vidí nad sebou nebesa otevřená. Prožívá podobně výjimečný okamžik, který 
nastal při Ježíšově narození. Prožívá Boží otevřenost, vidí Boží povzbuzující přítomnost, a to v 
situaci, která je tak nevánoční. Zažívá tuto Boží blízkost v čase pronásledování, životního 
ohrožení, ve chvíli před svou násilnou smrtí. To je nadějí pro všechny, kdo prožívají něco 
podobného jako Štěpán, bez ohledu na to jestli jsou dny sváteční nebo všední. Je to naděje pro 
všechny, kdo trpí pronásledováním, kdo musí snášet nějaké příkoří nebo dokonce násilí, kdo 
trpí ztrátu a bolest.  
To druhé, co je společné pro Vánoce a pro Štěpánovu vizi, je Ježíšova blízkost Bohu. My si o 
Vánocích připomínáme, že v jednom lidském novorozenci, právě v tom betlémském děťátku, 
vstupuje Bůh do našeho světa. Štěpán dosvědčuje to, že Bůh se projevuje rozhodujícím 
způsobem právě skrze Ježíše. Štěpán vidí Ježíše, jak stojí po pravici Boží a vyznává to před 
svými soudci. Použije starozákonní vyjádření, když mluví o Boží pravici a toto místo Boží moci a 
vlády nerozlučně spojí s Ježíšem. 
Zajímavé je, že Ježíš ve Štěpánově vizi po Boží pravici stojí. V apoštolském vyznání o Ježíši 
vyznáváme, že sedí po pravici Boha, Otce všemohoucího. Ježíš sám před židovskou radou říká: 
„Od této chvíle bude Syn člověka sedět po pravici všemohoucího Boha.“ (L 22,69). To, že Štěpán 
vidí Ježíše po Boží pravici stojícího, můžeme chápat tak, že Ježíš povstal ze svého trůnu, aby 
soudil. Ve Starém zákoně Hospodin, když povstává, tak to znamená, že jedná jako soudce. Tak 
to čteme u proroka Izajáše: „Hospodin se postavil, povede spor, stojí, aby vedl při s národy. 
Hospodin zahajuje soud se staršími svého lidu a s jeho velmoži.“ (Iz 3,13-14). Také Ježíš, který 
stojí po Boží pravici, je soudce, který soudí svůj lid. Štěpán je odsouzen lidským soudem, ale 
rozhodující soud nad lidským životem vynáší Ježíš. 



Tato vize dává Štěpánovi odvahu, se kterou vyznává Ježíše jako Pána dějin. Jako toho, komu je 
svěřen konečný soud. Tímto vyznáním zároveň říká, že je prolomena hranice mezi Bohem a 
jeho stvořením. Člověk Ježíš se podílí na Boží moci, jedná s Boží autoritou. Skrze něj jedná sám 
Bůh. Na to nás upozorňují také vánoční svátky. Skrze Ježíše Bůh uskutečňuje svoji vůli.  
To třetí, na co bych rád upozornil, je skutečnost, že za toto své vyznání o Ježíšově mimořádné 
blízkosti vůči Bohu, je Štěpán ochoten položit i život. Štěpánovi musí být jasné, že jeho vyznání 
Ježíše jako Syna člověka stojícího po pravici Boží bude poslední kapka, kterou vyprovokuje své 
ukamenování. A přesto Ježíše takto vyzná.  
Od Boha dostáváme různé dary. Dary různé hodnoty a různého významu. Někdy se mluví o 
tom, že lidský život je dar nejvzácnější. Štěpán svým postojem dosvědčuje, že pro něj je tu 
ještě jiný, ještě vzácnější Boží dar, za který je ochotný položit i svůj život. Tímto Božím darem je 
Ježíš. Jeho nám Bůh daroval, aby nikdo, kdo v něho věří, nezahynul, ale měl život věčný.  
Skrze Ježíše Bůh dává našemu pozemskému životu výhled dál, než jen k poslednímu 
vydechnutí. A toho si cení Štěpán víc, než možnosti prodloužit své pozemské pobývání. Záleží 
mu na tom víc než na vlastním životě. Takovému svědectví, za které nasazuje i svůj vlastní 
život, je potřeba velmi vážně naslouchat. Neodbýt je, ale přemýšlet nad tím, nakolik jde o 
zásadní skutečnost pro celý náš lidský život. Církev si této nejvyšší důležitosti byla od pradávna 
vědoma, a proto si prvního mučedníka křesťanské víry vytrvale připomíná. A to i v čase 
vánočním. Nebo možná právě proto v tento čas.  
V našem dnešním textu je také jedna malá zmínka. Opodál stojí mládenec, který se jmenuje 
Saul. Neúčastní se přímo Štěpánova kamenování, ale o to více má čas vidět celou situaci 
z odstupu, z nadhledu a přemýšlet o ní. Jedná se o jednoho z pronásledovatelů církve. Saul byl 
dobře vzdělaný, byl to znalec zákona, člověk, který dobře zná biblická slova o lásce k bližnímu a 
k Bohu i další biblické texty. Mnohokrát je vykládal a výborně jim rozuměl. Jenže tady 
najednou vidí jinou realitu. Vidí člověka, který dobře zná celou židovskou tradici, zná zákon, 
pro který Saul tak horlí a zároveň je tento člověk zcela odevzdaný Ježíšovi, kterého nazývá 
svým Pánem a je ochoten pro něj položit svůj život. 
Víme, že Saul tomuto Pánu o něco později také uvěřil a stal se apoštolem Pavlem. Na událost 
Štěpánova ukamenování nikdy nezapomněl, zmiňuje se o ní ve své řeči, která je ve Sk v 22. 
kapitole (Sk 22,20). To, co viděl, na něj patrně udělalo silný dojem. Štěpánovo odevzdání 
vlastního života Ježíšovi a dost možná, že to hrálo roli při jeho obrácení. 
Otázkou je, jak vlastně tento příběh Štěpánova ukamenování interpretovat. Skončil dobře 
nebo špatně? Pokud jde na světě především o nás, pokud je zde Bůh proto, aby nás chránil 
před vším zlem, pak se jedná o naprosté fiasko a další důkaz pro ty, kdo tvrdí, že kdyby byl Bůh, 
pak by nedopustil tolik utrpení. Možná ale život křesťana má jiný cíl a význam – konkrétně to, 
aby byl vyvýšen Bůh, aby si náš život použil pro svoji slávu. Pokud platí to druhé, pak platí i to, 
že konec Štěpánova života je vítězstvím. Přál bych nám všem, aby i náš život byl životem, 
ve kterém, stejně jako u Štěpána, bude vyvýšen Kristus. 
 
Pane, prosíme o odvahu přiznat se k tobě jako k Pánu. Ty máš poslední slovo i nad naším 
životem. Děkujeme ti za příklad tvého služebníka Štěpána. Amen.  
 
 


